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14iksi sähkölinjat on vedetty aikoinaan metsään, kun ne nyt

joudutaan siirtämään sieltä kuitenkin teiden varsille? Kuinka

vanhaa on nyt uudistetiava verkko ja miten se on aikoinaan

tehty? Tässä tarinoita verkonrakennuksen historiasta aitio-

paikoilta.

IngaLoponenjärjesteleevalokuviaSuur-SavonSähkönhistoriateosta
I ,rrt.rr. Kuvat tuovat muistoja mieleen' Ennen eIäkkeelle siirtymis-

I ,rrn Irrgu ehti ryöskennellä yhtiössä verkostosuunnittelussa ja liit-

I tymamyynnissä huikeat 47 vuotta. Ingan tarinat valottavat elävästi

sähköistämisen historiaa.

- Se oli vuosi 1965, kun nuorena tyttönä, puolivuotiaan lapsen äitinä'

tulin Suur-Savon sähkölle töihin teknisen puolen konttoristiksi. olin
rakennesuunnittelussa apulaisena ja johtorakenteet ja tekniikka tulivat

tutuksi heti alussa. Silloin oli hyvä, jos osasi kartanpiirtämistä ja

konekirjoitusta.

- Sähkölinjat suunniteltiin viivoittimella. Lyhin reitti piirrettiin

karttaan suoraan muuntajalta kylään ia linia rakennettiin sen mukaan'

Maanomistajillekinsekävihyvin,silläsähköätarvittiinkipeästi'Alus-
sa he myös auttoivat linjan teossa, kaatoivat puita mailtaan, kuorivat
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niitä vaimiiksi ia nostivat pystyyn.Johtoien veto oli sitten sähköyhtiön

työtä. Vaikka tavarasta ei enää 60-luvul1a ollut niin kovaa puutetta'

kuin heti sodan iä1keen, tarkkoja oltiin silti' Pienetkin iohdonpätkät

käytettiineikämitääntuhlattutaiheitettyhukkaan.Konttorissakin,
kun lyijykynänpätkät eivät enää yltäneet teroituskoneeseen, niihin

laitettiin holkit jatkoksi. Mustekynät olivat hallintojohtajan takana ia

sellaisen saivat käyttöönsä vain he, joilla o1i yrityksen nimenkirioitus-

oikeus, nauraa LoPonen.

Käsipelillä kaivaminen oli työlästä ia alussa pylväät nostettiin pystyyn

käsivoimin. Linianrakentajat tekivät pitkää päivää, vaikka omien

miesten ohella käytettiinkin myös kumppaneita etenkin kesäaikaan'

Ingan mukaan 60-70-iuvulla saatiin io koneita avuksi, mm' pylväiden

pyr,y,,ärnir..r, erikoistuneita kaivureita' Pylväiden osat liitettiin pyl-

vääseen usein 1o maassa ia pystyyn nostamisen jälkeen sähköasentajille

iäi johtimien asennus.

70luvu1la maaseutua sähköistettiin io vauhdilla valtion, kuntien ja

liittyjienrahoittamana.Ensinsähköistettiinisommatsähkönkäyttäjät.
Pienemmillesähkönkäyttäjille,kutenkesämökeille,tulimahdollisuus
liittyä sähköverkkoon vasta myöhemmin'
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Kylissä sähkOjen saaminen oli iso asia ja sen

kunniaksi vietettiin erityisiä valojuhlia. Kyläläiset

kokoontuivat yhteen. Oli ruokaa, kahvia ja virvok-
keita, ja innokkaimmat juhlivat useita päiviä.

- Mieleen on jäänyt erityisesti vuonna -71

Helvetissä järjestetyt valojuhlat. Sen niminen kylä

oli silloin saanut sähköt. Näyttävästi kerrottiin
lehdessäkin, että Helvettiin oli vedetty sähköt,

hymyilee Loponen.

Maaseudun sähköistäminen jatkui vielä 80-luvulla

- Olisiko ollut 80-luvun puoliväli, kun viimeisim-
mille vakituisille asukkaille saareen saatiin sähköt

Sen jälkeen alkoikin sitten kesäasuntojen vilkas
sähköistäminen.

lämmitys ku! on saatu sähhii
Heivetin portin sisäpuole[e", to-
tesi maanvilielijä Hannu Vouti-
laineu Savonrannan Helvetinky-
läsä.

Ilelvetinkylä sijaitsee .Savon-
rannan kunnan laidalla. Ileinäve-
den kunnan raiamai[a. Tit[ä het-
kellä on Savonraänsn ialoukslsta'
sähkön piirissä 78 prosenttia,
mutta noin 150 taloutta on vielå
sähköistiimättä.

"Oudolta l,untui, kun vaiD, kitl
kaisinta paiqamaila saatiin valo.
&ales tiirkeimmät työt:v§ltiir
tehdä vain öIjylampun
valossa", 6anoi Lyytlkl

ort.§§hköi

Ingan tehtävät muuttuivat teknisen puolen konttoritöistä suunnittelu-
tehtäviin ja liittymämyyntiin.

- Olin ensimmäinen nainen suunnittelutöissä. Miehiä olivat aikai-
semmin kaikki olleet. Suunnittelussa ensin tehtiin karkea suunnittelu,

sitten maastosuunnittelija teki oman osuutensa. Sen jälkeen työ tuli
minulle, laskin ja varasin materiaalit ja valmistelin rakentamisen.

80-luvulla tietokoneet tulivat avuksi rutiinitöihin ja koko ajan muu-
tenkin opiskeltiin jotain uutta. Kävin työteknikko-koulutuksenkin
työn ohessa, muistelee Inga.

- Meillä oli loistava porukkahenki ja tasaveroinen, kannustava työ-
yhteisö. Leikkiä laskettiin ja joskus kiusoiteltiin, mutta aina hyvällä
tahdolla ja maulla. Suunnittelusta siirryin sitten liittymämyyntiin,
ensimmäisenä naisena silloinkin. Liittymämyynnissä olin paljon

tekemisissä asiakkaiden kanssa la siitä nautin paljon. Kesämökkejä

sähköistettiin vauhdilla ja pääsin tekemään rakastamaani asiakaspal-

velutyötä. Asiakas oli viime kädessä palkanmaksaja.

alna

- Ainakin työturvallisuus on aivan uudella tasolla. Aikaisemmin ei pal-

joa suojakypäriä käytetty ja §övaatteet olivat mitä olivat. Nyt puetaan

upeat varusteet ja apuväilineet ovat viimeisen päälle.

- Nyt surettaa vain se, että lain takia tä1,tyy myös h1'väkuntoisia linjoja
purkaa ja rakentaa uudelleen, huokaa Inga.
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